

论文摘要

中国有色金属学报

ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO

第19卷 第3期 (总第120期) 2009年3月

 [PDF全文下载]  [全文在线阅读]

文章编号: 1004-0609(2009)03-0543-06

金属纳米微粒晶体结构的稳定性及其结合能

李业军^{1, 2}, 齐卫宏^{1, 2}, 黄伯云³, 汪明朴^{1, 2}

- (1. 中南大学 材料科学与工程学院, 长沙 410083;
2. 中南大学 教育部有色金属材料科学与工程重点实验室, 长沙 410083;
3. 中南大学 粉末冶金国家重点实验室, 长沙 410083)

摘要: 建立了金属纳米微粒的结合能模型, 该模型以微粒尺寸、形状因子和密堆因子为主要参数。根据该模型计算V、Cr、Nb、Mo、Ta、W和Fe元素纳米微粒的结合能。结果表明: 一定形状下, 在一定的临界尺寸时各纳米微粒bcc结构的结合能和fcc结构的结合能相等; 当微粒尺寸大于该临界尺寸时, bcc结构更稳定, 小于该尺寸时, fcc结构更稳定。进一步的计算表明, 球形和正四面体形可以看作近正多面体形的两个极限, 多面体形微粒发生结构转变的临界尺寸介于两个极限尺寸之间, 与文献中报道的结果一致。

关键字: 金属纳米微粒; 结构稳定性; 结合能; 形状效应; 尺寸效应

Stability of crystal structures of metallic nanoparticles and their cohesive energy

LI Ye-jun^{1, 2}, QI Wei-hong^{1, 2}, HUANG Bai-yun³, WANG Ming-pu^{1, 2}

- (1. School of Materials Science and Engineering, Central South University, Changsha 410083, China;
2. Key Laboratory of Non-ferrous Materials Science and Engineering, Ministry of Education, Central South University, Changsha 410083, China;
3. State Key Laboratory of Powder Metallurgy, Central South University, Changsha 410083, China)

Abstract: A model was developed to account for the size, shape and structure dependent cohesive energy of metallic nanoparticles. The cohesive energies of V, Cr, Nb, Mo, Ta, W and Fe were calculated. The results show that the cohesive energy of nanoparticles of bcc structure is the same as that of fcc structure at the critical size and specific shape. When the nanoparticle size is larger than the critical size, the nanoparticles in bcc structure are more stable, but when the nanoparticle size is less than the critical value those in fcc structure are more stable. Furthermore, as the nanoparticles is close to the polyhedral shape, the critical size of polyhedral shape lies in the middle of spherical and tetrahedral shape, which is consistent with the experimental and other theoretical predictions.

Key words: metallic nanoparticles; phase stability; cohesive energy; size effect; shape effect

版权所有：《中国有色金属学报》编辑部 湘ICP备09001153号

地 址：湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编： 410083

电 话： 0731-8876765, 8877197, 8830410 传真： 0731-8877197

电子邮箱： f-ysxb@mail.csu.edu.cn